
پرســـپولیس بعد از 12 برد پیاپی )با احتساب بازی های فصل 

گذشته این تیم در لیگ و جام حذفی( درنهایت مقابل ذوب آهن 

به تساوی دست یافت. مهم ترین اتفاق این دیدار گل به خودی 

سروش رفیعی بود که در یک لحظه فراموش کرد موقع پرتاب اوت 

علیرضا بیرانوند طبق خواسته کادرفنی و تاکتیک تیم از دروازه 

خارج شـــده تا مدافعان را از زیر پرس حریف رها کند. در واقع 

این عدم تمرکز ســـروش به قیمت از دست رفتن دو امتیاز برای 

پرســـپولیس تمام شد و خودش نیز در بین دو نیمه این بازی از 

سوی یحیی گل محمدی تعویض شد. 

سرخپوشـــان فردای بازی با ذوب آهن بـــه ریکاوری پرداختند 

و دیـــروز هم یحیی گل محمدی تمریـــن تیمش را در دو گروه 

برگزار کرد. نفرات اصلـــی که در ترکیب بازی با ذوب آهن قرار 

داشـــتند فقط به اســـتخر رفتند و دیگر نفرات هم با حضور در 

سالن بدنسازی کار با وزنه و تمرینات قدرتی را در برنامه تمرینی 

خود قرار دادند. شاگردان یحیی گل محمدی قرار است از امروز 

برای بازی با فولاد تمرینات تاکتیکی خود را آغاز کنند. این در 

شـــرایطی است که سرخپوشـــان اهوازی بعد از اخراج علیرضا 

منصوریان هنوز ســـرمربی جدید خـــود را معرفی نکرده اند و 

در واقع پرسپولیس به نوعی خوب موقعی به مصاف فولاد می رود. 

یحیییتغیییرتاکتیکمیدهد؟
پرســـپولیس در 12 بازی خود با تاکتیک 1-4-1-4 به میدان 

رفته اســـت و علی رغم اینکه حریفان این تیم در بازی های آخر 

خیلی خوب توانسته اند روزنه های این تیم را برای حمله کردن 

ببندنـــد، یحیی همچنان اصرار دارد کـــه تیمش با این روش 

بـــازی کند. اگرچه در نیمه دوم بازی با ذوب آهن بود که یحیی 

سیستم تیمش را به 2-4-4 تغییر داد. به این ترتیب که محمد 

عمری در کنار شهاب زاهدی در خط حمله قرار گرفت و ریگی 

هم به جای ســـروش رفیعی با دوندگی بیشتر سعی کرد برنده 

نبردهای میانه میدان باشد. 

چراامیریبهدفاعچپرفت؟
پرسپولیس اگرچه سه تا از بهترین مدافعان میانی لیگ را در تیم 

خود دارد اما نه گولسیانی، نه پورعلی گنجی و نه کنعانی چپ پا 

نیستند و به خاطر همین مساله وقتی در پست دفاع میانی مایل 

به چپ بازی می کنند کیفیت شـــان تا حدی افت می کند. این 

نکته را محمد ربیعی خیلی خوب متوجه شده بود و از این رو به 

مهاجمانش ماموریت داده بود که روی پورعلی گنجی زوم کرده 

و با بردن توپ به سمت چپ او این بازیکن را وادار به خطا کردن 

کنند. اتفاقی که درنهایـــت رخ داد و پورعلی به خاطر خطای 

شـــدید کارت زرد گرفت. یحیی هم خیلی خوب این موضوع را 

متوجه شـــد و به همین خاطر در ابتدای نیمه دوم علی نعمتی 

چپ پا را به دفاع میانی آورد و امیری را به سمت چپ خط دفاع 

برد. این در حالی بود که گولسیانی هم روی نیمکت سرخپوشان 

نشســـته و همه انتظار ورود او را به جای پورعلی گنجی داشتند 

اما چون این بازیکن هم راســـت پا بود، یحیی، نعمتی را به او 

ترجیح داد. به هر حال این مســـاله ای است که شاید حریفان 

آســـیایی پرسپولیس هم به آن رجوع کنند و بخواهند مدافعان 

میانی پرسپولیس را از سمت چپ که نقطه ضعف شان به حساب 

می آید تحت فشار قرار دهند. 

احتمالحضورچندبازیکندرترکیب
اصلیپرسپولیس

سرخپوشان در فصل جاری نمایش چندان خوبی از خود ارائه 

نداده انـــد اما چون در دو بازی ابتدایی خود پیروز شـــدند این 

مســـاله کمتر به چشـــم آمد، اما تساوی با ذوب آهن باعث شد 

موج انتقادها علیه تیم یحیی سرازیر شود. در کنار این موضوع 

سرمربی پرسپولیس خودش هم از عملکرد چند بازیکن تیمش 

رضایت چندانی ندارد و ممکن اســـت بخواهد در بازی با فولاد 

چند تغییر در ترکیب تیمش ایجاد کند. مرتضی پورعلی گنجی، 

ســـروش رفیعی و شهاب زاهدی از جمله بازیکنانی هستند که 

احتمال نیمکت نشینی شان در اهواز زیاد است. در این میان 

پورعلی گنجی رقیب آماده ای چون گولســـیانی را روی نیمکت 

می بیند. یاســـین ســـلمانی نیز در بازی با ذوب نشان داد که 

می تواند جانشین خوبی برای رفیعی باشد. عمری هم بازیکنی 

اســـت که به اعتقاد خیلی ها جایش روی نیمکت پرسپولیس 

نیست و او قابلیت بازی در وینگر سمت راست و چپ و خط حمله 

را به عنوان مهاجم مکمل دارد. شواهد امر نشان می دهد یحیی 

حداقل یک یا دو تغییر را در ترکیب تکراری اش خواهد داشت. 

البته به نظر می رسد اگر یحیی مهاجمی بهتر از زاهدی داشت 

خیلی زودتر از اینها تصمیم به نیمکت نشین کردن او می گرفت، 

اما در شـــرایط فعلی مجبور است او را بازی دهد. بازیکنی که 

با ادامه این روند قطعا فشـــار خیلی بیشتری از سوی هواداران 

به او وارد می شود. 

پرسپولیسدرقطریاامارات
باشگاه پرسپولیس از روز گذشته سخت پیگیر این بود که برای 

مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا می تواند میزبان حریفانش 

باشد یا نه. مخصوصا برای بازی با النصر که سخت ترین حریف 

سرخپوشـــان در این مرحله به حساب می آید و این باشگاه نیز 

اعلام کرده برای میزبانی از پرسپولیس به امارات خواهد رفت. در 

همین راستا میزبانی سرخپوشان از رونالدو و یارانش در خارج از 

ایران به نوعی قطعی است و این باشگاه از امروز به دنبال رایزنی 

خواهد بود تا بتواند با کمترین هزینه یک ورزشـــگاه مناســـب 

را بـــرای بازی اول خود مقابـــل النصر انتخاب کند. گزینه اول 

باشگاه پرسپولیس میزبانی از تیم النصر در قطر است و کشور 

امارات گزینه دوم به حساب می آید. در این مورد ظرف یکی دو 

روز آینده خبرهای تکمیلی را خواهیم داشت. نکته قابل توجه 

اینکه چمن بد ورزشـــگاه آزادی باعث شده بازیکنان و مربیان 

پرسپولیس از بازی در ورزشـــگاه های قطری و اماراتی مقابل 

حریفان آسیایی شان استقبال کنند. 

پاداشهایقهرمانیبهآیندهموکولشد
باشگاه پرسپولیس روز قبل از بازی این تیم با ذوب آهن و صبح 

روز این مســـابقه پرداختی جدا گانه به اعضای تیمش داشت. 

سرخپوشان به خاطر برتری مقابل تراکتور در تبریز هر یک 25 

میلیـــون تومان پاداش گرفتند و در بخش بعدی نیز 10 درصد 

از قرارداد این فصل شـــان پرداخت شد. در واقع ابتدا قرار بود 

مدیریت باشگاه پرســـپولیس پاداش های سرخپوشان که 15 

درصد قـــرارداد فصل پیش آنها بوده را پرداخت کند، اما چون 

برای این پرداختی تاریخی در قرارداد اعلام نشده بود، درویش 

تصمیم گرفت پرداختی به سرخپوشان را 10 درصد قرارداد آنها 

اعلام کند. در همین راســـتا به سرخپوشان اعلام شده که فعلا 

شـــرایط باشـــگاه برای پرداخت پاداش های اشاره شده فراهم 

نیســـت و نمی توانند برای آن زمانـــی تعیین کنند. بازیکنان و 

مربیان پرســـپولیس اصلا از این موضوع استقبال نکرده اند و 

اینکه چه زمانی واکنش نشان دهند مشخص نیست. 
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پرسپولیسدرقطریااماراتمیزبانالنصرمیشود؟

تصمیم گل محمدی برای تغییر در ترکیب قرمزها

  گزارش

تیم فولاد که تا فصل قبل یکی از نمایندگان ایران در لیگ قهرمانان 

آسیا بود، بدترین روزهای خود را سپری می کند. حتی بدبین ترین 

هوادار فولاد هم فکر نمی کرد روزی چنین شرایطی برای این تیم 

رقم بخورد و آنها حتی برای انتخاب ســـرمربی با چالش مواجه 

شوند. بعد از اینکه منصوریان به بدترین شکل ممکن از باشگاه 

فولاد جدا شـــد گمانه زنی ها برای انتخاب مربی جدید آغاز شد 

اما شـــرایط برای این باشگاه خوب پیش نمی رود و اما و اگرهای 

بســـیاری در راه انتخاب ســـرمربی فولاد وجود دارد. با این حال 

ایجنت ها و دلال های مختلف گزینه های خود را به شکل مداوم 

به این باشگاه معرفی می کنند. اما نه فقط هیات مدیره باشگاه که 

مدیران بالادست نیز نظرات خود را در این خصوص با جدیت اعمال 

می کنند. از این رو فرایند انتخاب جانشین علی منصوریان به این 

سادگی ها نیست و قطعا به سرعت پیش نمی رود. 

منصوریانبازیخورد
پـــس از بازی فولاد با صنعت نفت و آن حواشـــی که در آن بازی 

رخ داد بســـیاری از نزدیکان باشگاه و پیشکسوتان فولاد و حتی 

برخی از دوســـتان منصوریان از او خواستند تا دیر نشده فولاد را 

ترک کند و بیش از این آبروی خود را به پای این تیم و هوادارانش 

نریزد. منصوریان اما از روی لجبازی یا به هر دلیل دیگر ترجیح داد 

بماند، شکست سنگین تری را تجربه کند و به بدترین شکل اخراج 

شود. بازی با ملوان اوج بد بیاری علیرضا منصوریان بود. دریافت 

4 گل از تیمی که در کارنامه اش چنین سابقه ای نبوده، حرف و 

حدیث های زیادی به وجود آورد تا جایی که یکی از نزدیکان باشگاه 

فولاد به ما گفت: »واضح بود فولاد از ملوان 4 گل دریافت نمی کرد، 

عملکرد بازیکنان را دیدید. نمایش همیشگی را ارائه نکردند تا شاید 

شکستی دیگر مسئولان را مجبور به برکناری او کند.« 

اختـــلاف درون تیم، بین برخی بازیکنـــان بومی و چند تن از 

بازیکنان جدید و حتی کادر فنی نوید آن را می داد که منصوریان 

با این بازیکنان به نتیجه نمی رســـد. درواقـــع این طور به نظر 

می رسد عدم اتحاد بین فولادی ها، اعتراض و دودستگی حتی 

در هیات مدیره، موجب نشد تا منصوریان از سمت خود برکنار 

شود. از این رو شاید بازیکنان تصمیم گرفتند خود راهکاری برای 

تغییر به وجود بیاورند. منصوریان برخلاف دوران بازیکنی اش در 

زمان مربیگری همواره ناکام بود و هرگز محبوب نشد. او شکست 

با اســـتقلال، آلومینیوم، تراکتور، صنعت نفت و حالا فولاد را به 

جـــان خرید تا ثابت کند می خواهـــد همچنان مربی بماند اما 

تجربه نشان می دهد منصوریان هرچند فوتبالیست خوبی بود 

اما مربی خوبی نیست. 

مربیبعدازتعطیلات
هرچند این طور به نظر می رسد که باشگاه فولاد در حال مذاکره 

با مربیان داخلی و خارجی است و قصد دارد خیلی زود جانشین 

منصوریان را انتخاب کند اما واقعیت این است که آنها عجله ای 

برای انتخاب سرمربی ندارند. هیات مدیره در جلسه فوق العاده 

دیروز حاضر شدند تا قبل از بازی با پرسپولیس سرمربی را انتخاب 

کنند اما فعلا این جلسه خروجی نداشته است. شنیده ها حاکی 

از آن است که مدیران این باشگاه در نظر دارند بازی هفته چهارم 

فولاد مقابل پرسپولیس را با وضعیت فعلی پشت سر بگذارند تا 

در ادامه با توجه به تعطیلات پیش رو فرصت کافی برای انتخاب 

مربی و هماهنگی او با تیم وجود داشـــته باشـــد. از این رو بعید 

اســـت به این زودی سرمربی تیم فولاد انتخاب و معرفی شود. به 

نظر می رسد برای آشنایی با مربی آینده این تیم باید بیش از یک 

هفته صبر کنیم. به هر حال فولادی ها هرچند منصوریان را برکنار 

کردند اما گزینه مشخصی برای جانشینی او ندارند. همین حالا 

هم اختلاف بر سر انتخاب مربی تیم فولاد به یکی از چالش های 

بزرگ برای علاقه مندان این تیم تبدیل شده است. 

زوراهوازبیشتراستیاتهران
اعضای هیات مدیره باشگاه فولاد از میانه های فصل قبل برای 

تصمیم گیری در مورد سرمربی این تیم به اجماع نرسیده بودند و 

این اختلاف تا همین امروز هم ادامه دارد. رئیس هیات مدیره این 

باشگاه و چند تن دیگر از اعضا خواهان همکاری با مربی خارجی 

هستند چراکه معتقدند در شرایط فعلی تنها یک مربی خارجی 

می تواند تیم را از نظر روحی ساپورت کرده، تمام و کمال مسئولیت 

فنی را برعهده بگیرد. آنها بر این باورند که مربی داخلی مسئولیت 

تیمی که منصوریان بسته است را برعهده نمی گیرد چراکه این تیم 

با مشکلات فنی زیادی روبه روست. این در حالی است که برخی 

دست اندرکاران باشگاه فولاد در تهران تمایلی به استفاده از مربی 

خارجی نداشته و تاکید کرده اند باید یک مربی ایرانی روی نیمکت 

تیم فولاد بنشیند. فرد نزدیک به باشگاه فولاد در این مورد نیز در 

گفت وگو با »فرهیختگان« تاکید کرد: »برخی از مدیران از تهران 

اجازه نمی دهند مربی خارجی روی نیمکت تیم فولاد بنشیند. آنها 

اعتقاد دارند مسئولیت تیم باید برعهده یک مربی ایرانی باشد و 

با وجود تلاش های برخی از اعضای هیات مدیره زیر بار همکاری 

با یک مربی حتی موقت خارجی نرفتند.« این طور که از شواهد 

برمی آید مربی ایرانی تنها راه حل برای اعضای هیات مدیره باشگاه 

فولاد است. آنها حتی طی جلساتی از مسئولان تهرانی خواستند 

بـــا آنها راه آمده و اجازه دهند یـــک مربی خارجی روی نیمکت 

بنشیند. تهرانی ها کوتاه نمی آیند و تاکید دارند باید با یک مربی 

ایرانی حتی به قیمت سقوط جایگاه این تیم در جدول رده بندی 

نسبت به فصول قبل، به کارشان ادامه دهند. 

ربیعی،فرکیوحتینویدکیا
شاید در ظاهر عجیب به نظر برسد اما شواهد نشان می دهد شانس 

حسین فرکی برای هدایت تیم فولاد کم نیست. در شرایطی که 

هواداران فولاد فکر می کردند با جدایی منصوریان شانس استفاده 

از مربـــی خارجی را دارند اما صحبت از گزینه هایی چون محرم 

نویدکیا، حسین فرکی و محمد ربیعی به میان آمده است. البته 

بودند گزینه های دیگری که مذاکراتی با باشگاه فولاد انجام دادند 

اما به نظر می رسد سه گزینه اصلی باشگاه فولاد فعلا این سه نفر 

هستند. البته صحبت از سهراب بختیاری زاده نیز به میان آمده که 

هرچند خوزستانی و مورد تایید است اما خودش چندان تمایلی 

نشان نداده است. از طرفی پای افشین قطبی و مازیار زارع نیز 

به این تنور داغ باز شده اما استقبالی از این دو نشده است. از این 

رو فعلا با تصمیم باشگاه، تیم به گلادیسون مربی بدنساز برزیلی 

سپرده شده و البته نادر غبیشاوی، احمد آل نعمه، رحیم حلفی و 

لفته حمیدی مربیان بومی تیم را همراهی می کنند. 

محمد ربیعی یکی از اصلی ترین گزینه های باشگاه فولاد پیش 

از شروع مسابقات بود و مذاکرات جدی با این باشگاه انجام داد 

اما اصرار به ادامه همـــکاری با منصوریان مانع توافق دو طرف 

شد. همان طور که از شواهد پیداست ربیعی بعد از توافق با تیم 

ذوب آهـــن نفرات خوبی جذب کرد و عملکرد خوبی دارد، از این 

رو شاید چندان منطقی نباشد تیمی را که با سلیقه خود بسته و 

قرار است پول خوبی نیز امسال به آن تزریق شود رها کرده و راهی 

فولاد شود. تیمی که منصوریان بسته ایرادات بسیاری دارد. از همه 

مهم تر اینکه میانگین سنی این تیم بالاست. از این رو ربیعی که 

مربی باهوشی است و حتی تا پای میز مذاکره با استقلال تهران 

هم پیش رفت، بعید است ذوب آهن را رها کرده و به تیم متزلزل 

فولاد قدم بگذارد. البته در این میان شنیده می شود مذاکراتی با 

او توسط برخی واسطه ها انجام شده و شاید اگر قرارداد خوبی به 

او پیشنهاد شود، این مربی جوان برای رفتن به اهواز وسوسه شود. 

با نویدکیا نیز شـــرایط به خوبی پیش نمی رود. محرم علاقه مند 

به تیمی با سبک بازی هجومی است و درست برعکس، در تیم 

منصوریان به شـــدت ضعف تهاجمی چه از نظر بازیکن و چه به 

لحاظ تاکتیکی دیده می شود. این مربی که در باشگاه سپاهان 

شرایطی به مراتب متفاوت را تجربه می کرد و بازیکنان تهاجمی 

ســـطح بالایی را در خدمت داشت، بعید است در دومین تجربه 

مربیگری خود به تیم فولاد ملحق شود. همکاری محرم نویدکیا با 

باشگاه فولاد تنها در یک صورت ممکن است و آن اینکه او حداقل 

بتواند 50 درصد تیم را تغییر بدهد و بازیکنان جدید به خدمت 

بگیرد که البته با توجه به یارگیری هایی که منصوریان انجام داده 

کاملا بعید است. نویدکیا را شاید بتوان گزینه فصل آینده تیم فولاد 

دانســـت اما بدون شک او در شرایط فعلی حاضر به همکاری با 

فولاد نخواهد بود و علاقه ای به اینکه اعتبار خود را زیر سوال ببرد، 

ندارد. هرچند واسطه ها و دلال ها می توانند روند طبیعی فوتبال 

را به سمتی که خودشان دوست دارند سوق بدهند. نمی توان در 

مورد مربی فصل آینده فولاد با قاطعیت صحبت کرد اما بعید است 

که جانشین منصوریان، محرم نویدکیا باشد. 

تنها گزینه ای که از بین گزینه های نام برده شده باقی می ماند 

حسین فرکی است. یکی از افراد نزدیک به باشگاه فولاد در این 

مورد به ما گفت: »فرکی گزینه بهتری برای فولاد اســـت؛ چراکه 

هم شرایط را به خوبی می داند و با محیط آشناست، هم شرط و 

شروط خاصی برای فولاد نمی گذارد. قطعا تیم فولاد بخش زیادی 

از فرصت آماده ســـازی خود را از دست داده است و نمی تواند در 

ادامه لیگ حرف زیادی برای گفتن داشته باشد، از این رو شاید 

فرکی با تجربه ای که از گذشـــته دارد بتواند به بقای این تیم در 

لیگ برتر کمک کند.« 

فکرخارجینباش
فولادی ها هرچند با مربیان خارجی مثل اســـکوچیچ و بردیف 

مذاکراتی انجـــام دادند و حتی چند گزینه دیگر خارجی نیز از 

طریق ایجنت های رســـمی به آنها معرفی شده اما این تلاش ها 

بی فایده است. آنچه به عنوان سیاست در باشگاه فولاد می توانیم 

از آن نام ببریم این است که تحت هر شرایطی با یک مربی داخلی 

به کارشان ادامه دهند. شنیده ها حاکی از آن است که در جلسه 

اخیری که بین مسئولان تیم فولاد و دست اندرکاران تهرانی این 

باشگاه صورت گرفته، به این نکته اشاره شده که استفاده از یک 

مربی ناکارآمد می تواند به قیمت سقوط جایگاه تیم فولاد در جدول 

رده بندی تمام شود. شاید جالب باشد که بدانید جواب مسئولان 

تهرانی به این ســـوال این بود؛ ممکن است تیم فولاد نتواند این 

فصل جایگاه مناســـبی را به دست آورد اما حتی اگر جایگاه این 

تیم تا رده دهم جدول نیز نزول پیدا کند، زیر بار استفاده از مربی 

خارجی نمی رویم. در این مورد حتی شنیدیم که برخی اعضای 

باشـــگاه فولاد طی تماس هایی که با برخی کانال ها و صفحات 

مجازی داشتند از آنها خواستند تا با مطالب شان توقع هواداران 

فولاد را از این تیم پایین بیاورند تا به این شکل اگر جایگاه این تیم 

در پایان فصل در نیمه پایین قرار گرفت با موج انتقادات روبه رو 

نشوند و به نوعی ذهن هوادار را برای چنین شرایطی آماده کنند. 

فولاد به عنوان یک باشگاه حرفه ای، با امکانات و متمول، بدون 

شک نباید چنین شرایطی داشته باشد. تیمی که قهرمانی را تجربه 

کرده و به آســـیا راه پیدا کرده است، توقعات را از خود بالا برده و 

حالا هواداران این تیم با توجه به اینکه به خوبی از شرایط باشگاه 

مطلع هستند، زیر بار همکاری با یک مربی معمولی نمی روند. 

جانشینمنصوریاناحتمالابعدازهفتهچهارمانتخابمیشود

ربیعی یا نویدکیا؟ فرکی محتمل تر است
هیاتمدیرهمربیخارجیمیخواهد،مدیرانبالادستیزیربارنمیروند
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